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* V první řadě bych rád poděkoval všem, kteří nám 
v sobotu 2. října přišli na pomoc se stavěním haly Sport-
centra. Bez vaší pomoci by to nešlo. Díky! 
 

* Stále příznivé podzimní počasí využíváme k realizaci dalších 
akcí z městského rozpočtu pro letošní rok. Proběhly opravy 
ulic Na Výsluní a Pivovarský dvůr. Po přibližně ročním vyjed-
návání opravila Údržba silnic Královéhradeckého kraje asi 35 
m dlouhý úsek silnice od ulice Aloise Jiráska na „Bišík“. Podle 
původní dohody bude tento úsek nyní převeden do majetku 
města.  
 

* Pokračujeme s rekonstrukcí cesty od skalního vstupu do Vlčí 
rokle, která byla započata v minulém roce. V autokempu se 
postupně pracuje na opravě verand a střech jednotlivých cha-
tek. O tom, kolik se jich letos podaří dokončit, rozhodne poča-
sí.  
 

* Pomalejším tempem, než jsme očekávali, vzniká nové oplo-
cení hřbitova v Teplicích. Věřím ale, že až budete číst tento 
článek, bude již hotové.  

 

* Připraveny máme patky pro instalaci stožárů veřejného 
osvětlení od „Natury“ do Lachova a k Bohdašínu.  Již od srpna 
máme připravenou výměnu stožárů veřejného osvětlení na pěší 
zóně. Bohužel termín dodání osvětlovacích těles se stále od-
kládá z důvodu celosvětového nedostatku čipů. Poslední pří-
slib máme na 9. listopad.  

 

* Kdo chodí na procházku „za komín“, mohl si všimnout, že 
zmizela letitá hromada „trávy“ v poli po pravé straně. Částečně 
byla zpracována na kvalitní hlínu, částečně přemístěna blíž 
k objektu technických služeb, kde se plánuje její další zpraco-
vání. Žádáme Vás, abyste na původní místo již trávu neukláda-
li. Kromě části určené pro festivalový kemp bude nájemníkem 
na tento pozemek zaseto obilí.  
 

* Začátkem listopadu bude stavební firma realizovat mi-
kropiloty důležité pro budoucí opravu stezky z parku na 
Kamenec (pod kostelíčkem). Z tohoto důvodu bude cesta 
asi 10 dnů uzavřena. 
 

* Po řadě jednání se zástupci Údržby silnic Královéhradeckého 
kraje, Policie ČR a stavebního úřadu v Broumově se zdá, že 
došlo k dohodě o opatřeních ke zklidnění dopravy ve Zdoňově. 
Přibližně před rokem nás o ně požádali občané Zdoňova. Rea-
lizace by měla proběhnout, zatím na zkoušku, od dubna do 
října příštího roku. 
 

* Ve spolupráci se Společností česko-německého porozumění 
Trutnov - Krkonoše, z.s. jsme na jaro letošního roku připravo-
vali  výstavu německého malíře Erika Buchholze, jehož rodina 
má historickou vazbu na Libnou a Adršpach. Kvůli opatřením 
Covid-19 však musela být výstava odložena. Její vernisáž se 

uskutečnila až v sobotu 2. října v budově městského úřadu. 
Součástí vernisáže byl koncert hudebnice Sandry Siegmeier a 
jejích kolegů ze ZUŠ Vrchlabí. Sandra Siegmeier znovuobjevi-
la a zhudebnila verše teplické rodačky Gertie Hampel-Faltis, 
poslední majitelky dolního zámku v Teplicích nad Metují. 
 

* Spolu s krajany jsme se při této příležitosti vydali také na 
Bukovou horu, připomenout si tragickou událost, která se zde 
odehrála na konci 2. světové války. Mimo jiné se vzpomínky 
zúčastnila bývalá starostka našeho města paní Věra Vítová,  
paní Irena Pospíšilová z Hronova, dcera jedné z obětí události 
a předseda krajanského sdružení z německé Gery a autor vý-
stavy Erik Buchholz.  
 

* Na poslední den výstavy, tedy sobotu 23. října, pak byla při-
pravena komentovaná prohlídka zaniklé obce Libná. Osobně 
se jí zúčastnila a zavzpomínala místní rodačka Christel John. I 
když počasí nebylo zrovna ideální, akce se setkala 
s nečekaným zájmem. Možnost vyslechnout si autentické 
vzpomínky využilo více než 120 zájemců.  

Josef Bitnar, starosta 
 

Paní Christel John, Erik Buchholz a Štěpánka Šichová, která 
vyprávění paní John překládala do češtiny. 

SLOVO  STAROSTY 



 
V pátek 22. října 2021 se v sále Střední školy gastronomie a 
služeb uskutečnil slavnostní večer u příležitosti státního svátku 
ke Dni vzniku samostatného Československého státu. Již tra-
dičně jsou v tento večer udělována ocenění významným obča-
nům našeho města. 
Večer byl zahájen státní hymnou v podání Pavla Čapka 
(klavír) a Ráchel Jursové (violoncello) ze ZUŠ Police nad Me-
tují, kteří večer hudebně doprovázeli. Po proslovu starosty byla 
udělena následující ocenění: 

 
Zastupitelstvo města Teplice nad Metují rozhodlo udělit 

veřejné poděkování a ocenění 
 

paní PhDr. Miroslavě Moravcové 
 

za celoživotní přínos k rozvoji obce, za iniciativu a  
pomoc s organizací společenských a kulturních akcí  

spojených s historií města. 
 

Zastupitelstvo města Teplice nad Metují rozhodlo udělit 
veřejné poděkování a ocenění 

 
paní Anně Tůmové 

 
za celoživotní přínos k rozvoji obce, za udržování tradice  

rukodělných prací a zpracování ovčí vlny, vybudování 
muzea v Dědově a založení pobočky ČČK tamtéž. 

 

 
Starosta města Josef Bitnar veřejně poděkoval: 

 
dobrovolnicím, které v počátcích epidemie onemocnění 

Covid-19 šily roušky pro spoluobčany 
 

Haně Dziuba, Haně Hoffmanové, Mirce Chválové,  
Janě Ježkové, Evě Markové, Kláře Muchové, Iloně Novotné, 

Andree Plné,  Pavle Semerákové a Magdě Veselíkové. 
Poděkování patří i firmě BLUE FLY Petra Kohoutka. 

 

dobrovolným hasičům za pomoc při odstraňování  
následků tornáda na Moravě 

 

Martinovi Mihokovi a Romanovi Polákovi 
 

*** 
 

Po gratulacích všech přítomných hostů oceněným následovalo 
pozvání na bohatý raut a společné posezení. 
Město oceňuje své občany každoročně již od roku 1997. A tak 
jako vždy i tentokrát se večerem nesla dobrá nálada a příjemná 
atmosféra. 
 

SLAVNOSTNÍ OCEŇOVÁNÍ OBČANŮ 

MĚSTA TEPLICE NAD METUJÍ 



Takto jsme hlasovali v říjnových parlamentních volbách v 
Teplicích nad Metují. 
Voliči v seznamu: 1377; Platné hlasy: 889;  
Volební účast: 64,92% 
Informace jsou převzaty z webu Českého statistického úřadu. 
Na webu www.volby.cz najdete ještě podrobnější výsledky 
podle jednotlivých okrsků.  
 

 
 

 

Škola informuje 
Naše škola je dlouhodobě zapojená v projektu Učíme se v Tep-
licích II., který je spolufinancován Evropskou unií, s celkovou 
dotací 1 300 000 korun. Projekt je mimo jiné zaměřen na pod-
poru aktivit v oblasti ICT, přírodovědných předmětů, volbě 
povolání, multimediální a sociální oblasti. Do projektu jsou 
zapojeny všechny součásti školy - mateřská škola, základní 
škola, speciální třídy, školní družina. 
Díky tomu v současné době realizujeme edukační programy, 
exkurze a výlety, které můžeme našim žákům nabídnout zcela 
zdarma a zajistit tak rovný přístup ke vzdělávání pro všechny. 
O akcích, které se nám zatím podařilo realizovat, si můžete 
přečíst v jednotlivých příspěvcích našich učitelů. 
Ráda bych se také zmínila o plánované akci pro žáky 9. roční-
ků, která se uskuteční v polovině listopadu. Jedná se o zcela 
mimořádný zájezd na edukační program do pražského Rudolfi-
na s názvem „Kdo se bojí filharmonie“. Po koncertě bude ná-
sledovat prohlídka pražských pamětihodností. Moc se na tento 

zcela výjimečný program těšíme. 
Pokud Vás, vážení čtenáři, zajímá dění ve škole, navštivte naše 
stránky: www.zsteplicenm.cz 
                                       Mgr. Magda Kalašová, ředitelka školy 

 
Umění sklářů v Harrachově 
30. září navštívila 3. a 9. třída sklárny v Harrachově. Cesta 
byla delší, zato nás čekala zajímavá podívaná ve sklárně, která 
má dlouholetou tradici. Děti viděly, jak se sklo zpracovává a 
mění pod rukama mistrů sklářů, jak se vyrábějí sklenice, vázy 
a další sklářské ozdoby i jak se sklo barví. Navštívily též 
Sklářské muzeum, kde obdivovaly sklářské skvosty. 
Na závěr našeho výletu jsme se vydali k Mumlavským vodo-
pádům.  

                        Mgr. Eva Malíková, Bc. Michaela Schejbalová 
 
Exkurze do planetária – 5. 10 . 2021, Hradec Králové  
Dne 5. 10. 2021 jsme se s třídou 6. A a speciálních tříd zúčast-
nili pořadu pro školy v Planetáriu v Hradci Králové. Program 
byl pro děti rozdělen na dvě části. První část byla věnována 
projekci hvězdné oblohy a seznámení s nejznámějšími sou-
hvězdími a hvězdami na obloze. Na konci projekce děti 
zhlédly krátký animovaný film „Polaris“ – o dvou kamará-
dech, kteří cestují vesmírem. Druhá část exkurze byla praktic-
ká – přesunuli jsme se do přilehlé budovy observatoře a pozo-
rovali dalekohledem Slunce a jeho pohyb po obloze. Exkurze 
byla povedená a dle ohlasu dětí se jim líbila.  
                      Mgr. Radana Návratová, Mgr. Kateřina Zelená 

Strana Platné hlasy 

číslo název celkem v % 

1 Strana zelených 7 0,78 

2 Švýcarská demokracie 2 0,22 

3 VOLNÝ blok 11 1,23 

4 
Svoboda a př. demokracie 
(SPD) 

86 9,67 

5 
Česká strana sociálně  
demokratická 

36 4,04 

7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 1 0,11 

8 
Trikolora Svobodní  
Soukromníci 

25 2,81 

9 Aliance pro budoucnost 1 0,11 

10 Hnutí Prameny 2 0,22 

12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty 21 2,36 

13 
SPOLU – ODS, KDU-ČSL, 
TOP 09 

209 23,50 

15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy 1 0,11 

16 Koruna Česká (monarch.strana) 1 0,11 

17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ 203 22,83 

18 
Komunistická strana Čech a 
Moravy 

40 4,49 

20 ANO 2011 241 27,10 

21 
Otevřeme ČR normálnímu ži-
votu 

2 0,22 

ZPRÁVY  ZE  ZÁKLADNÍ   

A  MATEŘSKÉ  ŠKOLY 

VÝSLEDKY VOLEB  

V TEPLICÍCH NAD METUJÍ 

http://www.zsteplicenm.cz


Muzeum papírových modelů – edukační program 
4. 10. 2021 jsme s žáky páté třídy vyrazili autobusem do Poli-
ce nad Metují. Ve spolupráci s paní Martinou Frydrychovou 
jsme naplánovali projektový den v Muzeu papírových modelů. 
Projektový den navazoval na hodiny vlastivědy, kdy probíráme 
jednotlivé kraje České republiky. V muzeu se nachází velká 
spousta modelů památek České republiky, na které jsme se 
zaměřili.  
Vyslechli jsme si pár informací o vzniku muzea, o původu 
modelů a činnosti muzea. Každý sám si mohl prohlédnout vy-
stavené exponáty, poté následovala skupinová práce. Aby si s 
sebou něco odnesli na památku, mohli si vybrat kousek dřeva a 
jakoukoliv památku na něj nakreslit. Žáky netradiční výuka 
vtáhla, aktivně se zapojili všichni žáci. 
                                                                        Mgr. Andrea Plná 
 

Lázně Běloves 
Dne 11. 10. 2021 jsme ukončili podzimní putování po našem 
regionu návštěvou Nových lázní v Náchodě – Bělovsi. 
Prohlédli jsme si Vilu Komenský, kde je expozice historie 
lázeňství a infocentrum. 
Načepovali jsme si minerální vodu Běla a Jan a největší odváž-
livci se prošli Kneippovým chodníkem. 
Pokračovali jsme ke starým lázním a prohlédli si bývalé lázeň-
ské budovy. 
Po turistické stezce jsme došli do Náchoda. Počasí nám opět 
přálo a výlet se vydařil. 

Patriotem našeho kraje 
Dne 23. září v rámci vlastivědného projektu „Patriotem našeho 
kraje“ navštívila II. speciální třída krajské město Hradec Krá-
lové. 
Vylezli jsme na „Bílou věž“ s krásným výhledem na město. 
Podívali jsme se, kde sídlí krajský úřad, navštívili jsme i dva 
kostely a Klicperovo divadlo. Nemohla chybět ani návštěva 
KFC a jiné občerstvovací stanice. 
Počasí nám opět přálo a výlet jsme si užili. 
                                                                 Mgr. Kateřina Zelená 

Letem školkovým světem... 
Školní rok je v plném proudu a s ním i život v naší mateřské 
škole. Zatímco malí Medvídci si statečně zvykají na odloučení 
od maminek a soužití s paní učitelkami a kamarády, Sovičky 
využívají různá zpestření programu. 
Starší Sovičky - předškoláci se zúčastnili dvou velice vydaře-
ných akcí, pořádaných MASem Broumovsko. Na "Den volné-
ho času aneb jak se bavit po škole" jsme vyjeli do Broumova. 
V klášterní zahradě předváděla svou činnost např. dětská oddě-
lení knihoven v Broumově a Meziměstí, Boxing Club, Judo 
Club, Dobrá psí škola, ZUŠ Broumov. Děti byly nadšené, s 
vervou zkoušely nabízené činnosti a některým možná akce 
pomůže ve výběru zájmového kroužku a dalším rozvíjení ta-
lentu. 
Na začátku října jsme využili pozvání MASu Broumovsko na 
"Den gramotnosti pro předškoláky" přímo v našem městě. Cí-
lem setkání byla podpora čtenářské a matematické pregramot-
nosti. Pro děti byly připraveny aktivity na jednotlivých stano-
vištích - např. ozoboti, práce s pohádkou, prostorové skládání 
těles, rozvoj myšlení a soustředění. Elán a zaujetí pro práci 
záviděli našim Sovičkám i doprovázející deváťáci. 
Už několik let jsou obě naše třídy zapojeny do projektu "Se 
Sokolem do života aneb Svět nekončí za vrátky, cvičíme se 
zvířátky". Celý rok se věnujeme s dětmi aktivitám pro rozvoj 
pohybové gramotnosti - přirozeným cvičením, obratnosti, ma-
nipulaci s míčem. Provázejí nás zvířátka, např. kobylka Emil-
ka, opička Hanička, ježeček Mareček. Za splněné úkoly si děti 
nalepují samolepky do deníčků. Děti cvičení baví a je povzbu-
divé vidět, jak se jejich kondice během roku zlepšuje. 

Helena Šikutová 

  
Projektový den ve školce 
1. 10. 2021 proběhl v mateřské škole projektový den Ochrana 
lesa s paní Bc. Pavlínou Jarešovou. Děti se seznámily s lesním 
prostředím, faunou a florou, dozvěděly se, jak svým chováním 
mohou přispět k ochraně lesa. 
                                 Mgr. Tereza Šafránková, Helena Šikutová 



Říjnové DNY GRAMOTNOSTI  s MAPem v Teplicích nad 
Metují 
Již tři roky se snažíme předškoláčkům z místních mateřských 
školek zpříjemnit školní rok akcí Den gramotnosti. V návaz-
nosti na bohatou zpětnou vazbu v minulých letech jsme se 
rozhodli tuto akci uspořádat hned dva dny po sobě. Děti tak 
měly více prostoru využít všechny dostupné aktivity. Dny gra-
motnosti se konaly 5. a 6. 10. 2021, a to tradičně v parku v 
Teplicích nad Metují. 
Organizace obou akcí se znovu výborně zhostili pedagogové 
ze Základní a mateřské školy v Teplicích nad Metují. Zúčast-
nění předškoláci mohli po skupinách navštívit celkem 5 stano-
višť a procvičit si zejména matematické a čtenářské dovednos-
ti. Každá skupina měla navíc k dispozici průvodce z řad míst-
ních deváťáků z 9. A i 9. B. Nově se do vzdělávání zapojili i 
učitelé, kteří měli za úkol pozorovat a následně zhodnotit práci 
svých dětí na jednotlivých stanovištích. 
Knihovníci, Martin Slavík a Věra Prokopová, provázeli děti 
světem pohádek. Prostorová tělesa s pomocí stavebnice vytvá-
řela s dětmi paní učitelka Šárka Vacková. S robotickými včel-
kami a ozoboty děti pracovaly společně s paní ředitelkou Ma-
teřské školy Broumov, Hanou Hrubou, které na stanovišti po-
máhali deváťáci Martin Šimek a Tonda Novotný. Dětem byla 
dále prakticky představena Feuersteinova metoda, která se 
zaměřuje na rozvoj umění se učit a rozvíjet potenciál jedince. 
Na tomto stanovišti provázela děti terénní učitelka Petra Do-
čkalová. 
Ač se na nás slunce ne vždy smálo, naše nálada byla stále 
skvělá. Zpětná vazba učitelů i dětí je nám důkazem, že se akce 
opět velmi vydařily! Učitelé ocenili milý a vstřícný přístup 
lektorů, novou inspiraci a nápady, které mohou využít ve 
svých školkách. Pozitivně akci vnímaly i samotné děti, které 
své zážitky a nové objevy namalovaly na cestičky v parku. 
Moc děkujeme zúčastněným dětem, jejich pedagogům a všem, 
kteří se na organizaci podíleli! 
     Mgr. Šárka Vacková, Lenka Wilkeová- manažerka projektu 

Okénko do podzimu  u mladých hasičů 
Po prázdninové odmlce jsme se v září opět vrhli do tréninků. 
Spousta kolektivů a organizací se potýká s úbytkem dětí po 
koronavirové pauze. Já musím s velkou radostí říct, že mla-
dých hasičů se toto opravdu netýká. Ba naopak se k nám přida-
ly další děti. 
Jsme moc rádi, že se nám podařilo i v letošním roce sehnat 
finanční příspěvky z různých dotačních programů a díky tomu 
máme dokoupené další vybavení a můžeme se lépe připravovat 
na soutěže. Máme nové vybavení na disciplíny: Požární útok, 
štafety a další. Děti se díky tomu mohly zúčastnit soutěže v 
Jetřichově, a to oba týmy, mladší i starší. Soutěž byla netradič-
ní a děti si to užily. Obě družstva se umístila na druhém místě.  

Další soutěží, kterou máme za sebou, je Hronovský pohár. 
Také se zúčastnila dvě družstva, mladší a starší žáci. Závod se 
dětem vydařil. Mladší se umístili na 5. místě a družstvo star-
ších na místě 7. Volný čas jsme využili k hrám a povídání a 
společnému plánování dalších akcí.  

Ve dnech 8. 10. až 10. 10. 2021 jsme na penzionu Metuje 
uskutečnili plánované soustředění  zaměřené na vzdělávání a 
přípravu na branný závod ZPV. Tuto akci by nebylo možné 
uspořádat v takovém rozsahu nebýt dotačního programu Krá-
lovéhradeckého kraje na podporu hasičů nejen v oblasti sportu, 
ale i v oblasti vzdělávání, za což jsem velmi vděčná. V pátek 
po ubytování jsme se seznámili s programem celého víkendu. 
Po večeři jsme se zaměřili na opakování znalostí důležitých 
pro disciplíny ZPV jako je uzlování, topografické značky a 
značky technických prostředků. Vše jsme zopakovali prostřed-
nictvím různých her a soutěží. Byl to večer plný zábavy a smí-
chu a děti si ani nestihly všimnout, že se vlastně soustředěně 
učí. První noc byla trochu rušnější a ráno časné, ale i přes to 
jsme začali rozcvičkou v tělocvičně penzionu. Po výborné sní-
dani jsme se seznámili s obsahem vědomostí potřebných na 
získání odbornosti PREVENTISTA. Po deváté hodině za námi 
přijeli příslušníci HZS stanice Broumov a proškolili děti v ob-
lasti prevence. Jako perličku měly děti možnost vyslechnout si 
zážitky závodníka, který je členem reprezentace ČR a účastnil 
se i Olympiády v požárním sportu. Já pevně věřím, že právě 
tohle dodalo dětem tu správnou motivaci. Před obědem krátká 
procházka se sbíráním listí, které jsme ve chvílích klidu využili 
k výrobě podzimních prostírání, a odpoledne si každý zaběhl 
branný závod. Cílem bylo, aby se každý dozvěděl, co bez pro-
blémů zvládá a kde má ještě mezery. Děti podaly skvělé výko-
ny a hlavně si dokázaly přiznat, v čem je třeba trochu zabrat.  

Večer jsme se opět bavili při různých hrách a poměrně brzy 
jsme unavení zalehli. Nedělní dopoledne jsme si všichni ověři-
li získané znalosti testem. Někdo zvládl „na pána“ někdo s 
„odřenýma ušima“, ale každopádně je od neděle 10. 10. 2021 
náš kolektiv bohatší o 16 preventistů a 2 preventisty juniory. 
Soustředění jsme zakončili výborným obědem a po té se roze-
šli domů. Moc ráda bych poděkovala vedoucím Jarušce, Štěpá-
novi, Míše a Aničce za pomoc a práci s dětmi, Královéhradec-
kému kraji za finanční dotaci, SDH Teplice nad Metují za do-
financování pobytu, provozovatelům Penzionu Metuje za 
skvělé zázemí a úžasné jídlo a členům SDH Teplice nad Metu-
jí Martině a Petře Mašatovým, Danielu Matoušovi a Petru Di-
višovi za účast jakožto rozhodčí na branném závodě.  

ZPRÁVY OD HASIČŮ 



 

A co nás teď čeká? V sobotu 16. 10. 2021 branný závod ZPV 
v Mezilesí a pak příprava na námi pořádanou soutěž Hasičský 
pětiboj, která se uskuteční 29. 1. 2022 v teplickém Sportcentru. 
Tady si dovolím ještě jedno poděkování, a to městu Teplice 
nad Metují, že nám umožní trénovat přímo na hale. Tak snad 
se nám tam bude dařit. 
 
Za kolektiv mladých hasičů moc děkuji manželům Bobko-
vým a Marcinu Dziuba za sponzorský dar ve formě anti-
genních samotestů, díky kterým se děti mohou účastnit 
soutěží. I to je dnes bohužel nutná součást našich aktivit, 
bez které by to nešlo.  

                    Hanka Dziuba 

 
Víkendové soustředění očima účastníků 
V pátek jsme si začali opakovat vše, co jsme potřebovali. Po 
výborné večeři jsme šli hrát hasičské hry. Sobota probíhala 
tak, že k nám přijeli hasiči z Broumova nás školit a říct nám 
nějaké informace. Odpoledne jsme měli malý braňák. Já jsem 
si to velice užila. A v neděli jsme psali malý test, co jsme si 
zapamatovali. Tento víkend jsem si moc užila. Děkuji Hance, 
Jarušce a Štěpánovi.  
                                                                          Sabina Ciroková 
 

Na hasičáku se mi moc líbil víkend na Metuji. Líbily se mi 
soutěže a braňák a hlavně kamarádi. 
                                                                          Monika Lulková 
 

Hasičský kurz. 
Myslím si, že to bylo moc super a dozvěděli i naučili jsme se 
něco nového, ale i zajímavého a dobrodružného. 
                                                                             Laura Ježková 

 

Moc se mě to líbilo. Hráli jsme tam různé aktivity. A hlavně 
jsme se dozvěděli nové věci. 
 

                                                                  Jana Anna Bašťúrová 
 

Moc se mi tam líbilo. Hráli jsme různé hry, které byly poučné, 
ale i srandovní! Vařili tam lépe než ve školní jídelně. Trochu 
mě mrzelo, že jsem tam nemohla zůstat déle. 
                                                                           Jitka Bašťúrová 

 

Bavilo mě hraní her, taky jsem si užil, že jsem si mohl zopako-
vat střelbu a další disciplíny. Jídlo bylo výborné. 
                                                                      Marcin Dziuba ml. 

 

Hasičské soustředění na penzionu Metuje s kamarády bylo 
moc zábavné, plné her, nových zkušeností a hlavně dobrého 
jídla. 
                                                                               Honza Szabó 

 
Pěkný víkend plný her, učení, hasičských dovedností, zábavy, 
poznávání se v kolektivu. Návštěva profi hasičů, která děti 
velmi motivovala a mnohé je naučila. Víkend zakončený tes-
tem preventista, kde se ukázalo, že i ti nejmladší si z návštěvy 
profi hasičů mnohé zapamatovali. 

                                                           Vedoucí: Jaruška a Míša 
 
 

Své „ANO“ si řekli 
 
dne 18. září 2021 v Lachově, Penzion Kačeří 
Michal Pikola a Julie Melicharová 
 
dne 25. září 2021 v Lachově, Penzion Kačeří 
Filip Výborný a Andrea Šebestová 
 
dne 2. října 2021 ve Zdoňově u kapličky 
Michal Chudoba a Radka Slezáková 
 

Novomanželům přejeme hodně štěstí !!! 

 

ZLATÁ SVATBA 
Dne 4. října 2021 si v obřadní síni manželé Zdeněk a Alena 
Brabcovi, chalupáři ze Zdoňova, připomněli svůj slib, který si 
dali před padesáti lety, a to že půjdou dalším životem společně, 
ve vzájemné úctě a lásce. Za město Teplice nad Metují jim 

přišel pogratulovat místostarosta ing. 
Radek Myška, který ve svém projevu 
mimo jiné připomněl i některé význam-
né mezníky jejich společného života.  
Do dalších let přejeme „zlatým manže-
lům“ hlavně pevné zdraví a ještě  mno-
ho sil. 

 
 

 
VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Dne 23. října 2021 jsme se opět sešli v obřadní síni Městského  
úřadu v Teplicích nad Metují na tradiční malé slavnosti  
„Vítání dětí do života a mezi občany našeho města“.  
Nově narozené občánky: 
* Jonáše Muchu, 
* Marianu Muchovou, 
* Milana Štěpána a 
* Alenu Berkovou 
přivítala za město členka zastupitelstva 
Elena Láníková. Všem zúčastněným 
předvedly děti z místní mateřské školy 
pod vedením paní učitelky Mgr. Jany 
Richterové velmi pěkné pásmo básniček, 
za které tímto také děkujeme. Všem rodinám s nově narozený-
mi děťátky přejeme hodně štěstí. 

Jana Záleská, matrikářka 
 

 

 

Kola vystřídají běhy 
Cyklistickou sezónu v Teplicích nad Metují uzavřel 15. září 
závod Středečního poháru horských kol Qayron Cup 2021. Do 
Teplic se jen tři dny po Sudetech znovu sjeli bajkeři z blízkého 
i dalekého okolí. Z koupaliště postupně od půl páté do půl šes-
té odstartovalo na 150 dětí a dospělých, rozdělených podle 
věku do 20 kategorií. Závodilo se v olympijské disciplíně 
XCO na technicky náročných tratích pod Lysákem. Nejmladší 
závodníci na odrážedlech si jen objeli bazén, ti na kolech i 
rybník a podle věku buď jednou, dvakrát nebo třikrát. Mladší 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

ZE SPORTU 



žactvo absolvovalo zkrácený 3 km okruh pod Lysákem a 
všichni ostatní jeli na vylepšeném okruhu kolem Lysého 
vrchu. Vítězem hlavního závodu na 3 kola se stal Štěpán Štolfa 
(58:03) před Petrem Adámkem (58:47) a Lukášem Drejslem 
(59:58).  
Středeční multisportovní pohár pokračuje osmidílným seriálem 
Běžecké vršky 2021, z nichž dva se konají v Teplicích nad 
Metují. Běh na Kraví horu startuje ve středu 20. října v 16 ho-
din od pošty a Běh na Čápa v sobotu 27. listopadu v 11 hodin 
od prodejny Redpoint.  
Mezitím se ale v neděli 14. listopadu uskuteční 2. ročník veřej-
ného běhu Teplická 10, který odstartuje v 11 hodin na teplic-
kém koupališti a povede po cyklostezce do Adršpachu, kde je 
u nádraží otočka. Pro žactvo je připraven zkrácený 3 km okruh 
s otočkou u Autocampu v Bučnici. Více informací najdete na 
www.redpointteam.cz.  
                                                     Tomáš Čada, Redpoint team  
 

 
Lovci perel 
Máme za sebou další, značně omezený, ročník čtenářské soutě-
že Lovci perel. V minulém školním roce děti téměř nechodily 
do školy - tedy ani do knihovny. Přesto perly z knih perlorodek 
lovilo 38 dětí. Celkem se jim povedlo nasbírat 193 perel. 
Rozhodli jsme se odměnit vlastní perlorodkou dva nejlepší 
lovce, kteří byli se svým ziskem vysoko nad ostatními. 
Na prvním místě se umístil Denis Hitschfel, který přečetl 22 
knih perlorodek a nasbíral 33 perel, a druhou nejlepší lovkyní 
byla Anita Schejbalová, která přečetla 19 knih perlorodek a 
tím získala 28 perel. Gratulujeme! 
Všichni lovci si svoje perličky mohli vyměnit za knihovnické 
peníze Moriony a ty pak utratit ve stánku s odměnami. Soutěž 
pokračuje i v tomto školním roce a my moc doufáme, že už 
nebude ničím ovlivněna. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Ladislav Zibura - PRÁZDNINY V ČESKU 
Vydejte se s Ladislavem Ziburou na dvoumě-
síční výlet po českých luzích a hájích a připo-
meňte si, v jak rozmanité a krásné zemi žijeme. 
Můžete se těšit na vyprávění plné zajímavostí, 
pozoruhodných příběhů z naší historie a setkání 
se svéráznými lidmi. Navštívíte všech čtrnáct 
českých krajů, načerpáte tipy na vlastní výpravy 
a jako obvykle se také od srdce zasmějete. Tak 
přisedněte do roztomilého bílého autíčka a ne-

zapomeňte se připoutat! Váš řidič je začátečník.  
 

Štěpán Javůrek - CHALOUPKY 
František a Florián, dva chlapci z českého vnitrozemí, se sho-
dou okolností dostávají krátce po vzniku Československé re-
publiky do pohraniční oblasti Krušných hor. Jeden touží po 

dobrodružném životě, druhý i s rodinou přichází 
z donucení. Usadí se v malé obci Chaloupky a 
snaží se zvyknout si na nový život v horách a 
mezi místními obyvateli. V celé obci však žijí 
pouze dvě české rodiny, ostatní obyvatelstvo je 
německé. A přestože v meziválečné době spolu 
lidé vycházejí dobře a jsou zvyklí si pomáhat, se 
zdvihající se vlnou agresivního nacionalismu 
berou zavedené pořádky v pohraničí rychle za 

své...  
 

Agnes Martin-Lugand - JAK NALADIT ŠTĚSTÍ 
Autorka rozehrává emotivní příběh dvou man-
želských dvojic, jež svede dohromady dramatic-
ká dopravní nehoda. Vztah galeristky Avy a 
veterináře Xaviera se ocitá v krizi. Zatímco on 
se zotavuje v nemocnici ze zranění, ona se mar-
ně pokouší vzbudit u něj zájem. Xavier má ale 
plnou hlavu houslistky Constance, již zranil při 
havárii na motorce. Avu může pochopit jen 
umělkynin manžel, dirigent Sacha, jehož potká-

vá na chodbách nemocnice. Oba trpí, přestože skutečnou bo-
lest prožívají jejich partneři. Vzájemné pochopení a podpora 
jsou pro ně stejně důležité jako vytrácející se láska.  
 

Maria Nikolai - ČOKOLÁDOVNA 
Stuttgart na počátku 20. století. Judith Rothman-
nová, dcera majitele čokoládovny, vede privile-
govaný život v noblesní čtvrti Degerloch. Její 
skutečná vášeň však patří výrobě čokolády. 
Každou volnou chvilku tráví v tovární laboratoři 
vynalézáním nových cukrovinek a jednou by 
ráda řídila podnik. Otec s ní má ale jiné plány. 
Dojedná výhodný sňatek s mužem, kterého Ju-
dith nikdy nemůže milovat. A právě v tu chvíli jí 

zkříží cestu charismatický Viktor Rheinberger, jenž si hodlá ve 
Stuttgartu vybudovat novou existenci…  
 

Janet Skeslien Charles - PAŘÍŽSKÁ KNIHOVNA 
Druhý oceňovaný román autorky vychází ze 
skutečných událostí v Americké knihovně v 
Paříži, která se stala svědkem nejen lásek a 
snění, ale i hrdinství jejích zaměstnanců po 
nacistickém vpádu do Paříže. Příběh vás zave-
de skrze životní osudy Odile Souchetové do 
Paříže konce 30. let a nelehké doby nacistické 
okupace a následně do Montany na sklonku 
studené války, kde se prolíná s životem Lily, 

dívky z amerického maloměsta. Obě ženy spojí láska ke kni-
hám, čtení a francouzštině, které jsou nejen klíčem k jejich 
podivuhodnému přátelství, ale i k celému románu. Ani jedna z 
nich z počátku netuší, že mají společného mnohem víc, než se 
na první pohled zdá. 
 

Andrew Hart—ŽENA V NAŠEM DOMĚ 
Anna Kleinová je po narození dětí připravená 
vrátit se do práce jako literární agentka. Společ-
ně se svým manželem Joshem se i přes určité 
obavy rozhodne zaměstnat chůvu, která s nimi 
bude žít v domě. Všechny jejich pochybnosti 
zmizí, jakmile se setkají s Oaklynn Durstovou. 
Má skvělá doporučení, klidnou povahu a k dě-
tem se chová přirozeně. Nemluvě o tom, že děti 
ji zbožňují. Ovšem nedlouho po Oaklynnině 

příjezdu začínají děti trpět záhadnými nemocemi a nevysvětli-
telnými zraněními. Zatímco mateřská Oaklynn všechny utěšu-
je, Anna si nemůže pomoct a cítí se poněkud zastíněná. A po-
dezřívavá. Manžel a přátelé ji ujišťují, že její obavy jsou neo-
podstatněné – Oaklynn je dokonalá. Ale Anna si tím není tak 
jistá. Když se ponoří do Oaklynniny minulosti, příliš pozdě 
zjistí, že žena, která bydlí v jejím domě, není tou, za kterou 
vydává. Ovšem Oaklynn není jediná, kdo lže. A když temná 
tajemství vyplavou na světlo, následky mohou být smrtící.  
 

MĚSTSKÁ  KNIHOVNA 

VÝBĚR  Z  KNIŽNÍCH  NOVINEK 

http://www.redpointteam.cz


Náchodská nemocnice nabízí podání monoklonálních proti-
látek na zmírnění průběhu onemocnění Covid-19 
Náchodská nemocnice sleduje vývoj podzimní covidové situa-
ce, která si v našem regionu zatím vyžádala hospitalizaci pouze 
několika lidí a covidová oddělení proto dosud nebylo potřeba 
aktivovat. Nemocnice má však také nástroj, jak hospitalizaci u 
rizikových pacientů účinně předejít. Tím je ambulantní covido-
vý stacionář, kde mohou lékaři pacientům podat léky na zmír-
nění průběhu nemoci. Vysoká účinnost této léčby, která funguje 
na principu podání tzv. monoklonálních protilátek, byla proká-
zaná již během jarní vlny Covidu-19. Podmínkou je včasné 
podání těchto léků, v prvních dnech zjištěné nákazy. Monoklo-
nální protilátky mohou být podány i lidem, kteří ještě nemají 
prokázaný výskyt viru v těle, ale mají na nemoc podezření, 
např. po rizikovém kontaktu s nakaženým člověkem, za před-
pokladu, že nebyli očkováni. Léčba v covidovém stacionáři je 
určena lidem, kteří spadají do kategorie vysoce rizikových pa-
cientů. Jsou to zpravidla lidé starší 65 let s chronickým one-
mocněním, ale i lidé mladší, kteří se léčí se závažnými choro-
bami. Kritéria jsou uvedena v článku na webových stránkách 
Oblastní nemocnice Náchod – www.nemocnicenachod.cz. Po-
kud se považujete za rizikového pacienta a je Vám prokázána 
nákaza Covid-19, nebo jste byli v rizikovém kontaktu, infor-
mujte okamžitě svého praktického lékaře, který vyhodnotí 
oprávněnost indikace a domluví podání protilátek v covidovém 
stacionáři náchodské nemocnice.  
 
Aplikace posilující očkovací dávky proti Covidu-19 
v náchodské nemocnici  
Očkovací centrum Oblastní nemocnice Náchod zahájilo aplika-
ci posilujících dávek vakcíny proti Covidu-19. Podmínkou pro 
aplikaci třetí, ev. druhé dávky (po očkování jednorázovou vak-
cínou) je minimálně šestiměsíční odstup od posledního očková-
ní. Výsledky studií ukazují, že přibližně po šesti měsících od 
ukončeného očkování postupně klesá účinnost ochrany (z 96,2 
% na 83,7 %), a tedy roste pravděpodobnost nákazy i u očkova-
ných. Tento pokles lze eliminovat právě posilující dávkou. 
Ochrana po očkování rychleji klesá u starších lidí nebo u lidí s 
oslabenou imunitou či chronickým onemocněním, podobně 
jako je tomu i u očkování proti jiným nemocem. Základní vý-
hodou očkování je ochrana před onemocněním COVID-19, 
zejména před jeho závažným průběhem, případně 
před hospitalizací nebo před úmrtím. Přestože mohou onemoc-
nět i řádně očkovaní, je pravděpodobnost jejich nákazy a rizika 
závažného průběhu onemocnění významně nižší než u neočko-
vaných. Podání posilovací dávky pravděpodobnost případné 
nákazy a jejího závažného průběhu mnohonásobně sníží a za-
bezpečí vyšší ochranu zdraví u rizikových lidí. Některé studie 
uvádějí, že po aplikaci posilovací dávky se hladina ochran-
ných protilátek zvýší dokonce pět až jedenáctkrát více než po 
podání druhé dávky. Tento nárůst protilátek současně posílí i 
ochranu proti dosud známým novým variantám viru, například 
proti variantě delta. K objednání na posilující očkovací dávku 
jsou všichni očkovaní, u kterých uplynula šestiměsíční lhůta od 
posledního očkování, vyzváni automaticky SMS zprávou. Poté 
je možné se objednat buď v centrálním rezervačním systému, 
nebo u praktického lékaře anebo přijít do našeho očkovacího 
centra bez registrace. Aktuální nižší zatížení našeho regionu je 
výsledkem vyšší promořenosti a proočkovanosti vakcinační 
látkou o vysoké účinnosti. 

Vaše nemocnice 
 

Děkuji touto cestou panu Evženu Kordanovi za výměnu okna v 
obecním bytě bez nároku na odměnu. 

František Beneš, Čapkova 96, Teplice nad Metují 
 

Obrázky z našeho města, kapitola osmá: 
Co škola dala dětem do života? 
Celkem dost jsme se tu dozvídali různé informace o učitelích, 
jako tvůrcích vzdělávacího procesu a hlavně o tvůrcích formo-
vání dětské duše a povahy. Učebnice pedagogiky, psychologie, 
metodiky nejrůznějších předmětů, páni docenti na všech fakul-
tách, dokonce i výzkumná pracoviště těch nejrůznějších směrů 
a názorů se už celá staletí pokoušejí stanovit, jak co nejlépe a 
nejefektivněji působit na žáky, abychom z nich vychovali obča-
ny moderní společnosti. 
Občan! To bylo slovo, které už ve starém Řecku znělo hrdostí a 
znamenalo, že to není tupá ovečka poslouchající každičkého 
hvízdnutí svého ovčáka, ale sebevědomý člověk, kterému se 
musí vládnout tak opatrně, aby měl dojem, jako že si vládne 
sám. Tomu se už ve starém dobrém Řecku říkávalo demokra-
cie. (Slovo vzniklo složením dvou základů řeckých pojmů, a to: 
demos – lid a kratein - vládnouti. Čili lidovláda!) Takže: nic 
nového pod sluncem. A věřte, že to není jednoduchá záležitost! 
Ostatně vždyť to vidíme dnes a denně kolem sebe neustále. A 
než budeme mít i u nás opravdovou demokracii, to ještě hodně 
dlouho potrvá. 
A dost! Omlouvám se laskavému čtenáři, že takto přerušuji 
plynulý tok myšlenek, ale slibuji, že to bylo naposled, co jsem 
tak učinil, a že se napříště zdržím jakékoli politické aktualizace, 
která by mohla být chápána jako provokace z mé strany. Takže: 
napříště pouze věcně a k danému tématu. A kdybych přece jen 
odběhl, tak mě nějak zarazte, třeba mě kopněte pod koleno ne-
bo tak něco, aby mě to včas probudilo. Díky předem! 
 

Nuže, povězme si nyní, jak dalece v tom byli úspěšní učitelé 
naší teplické školy. Opakuji znovu a zdůrazňuji, že zde nechci 
vyslovovat obecně platné soudy, nýbrž že chci popsat stav, jaký 
tu byl v šedesátých letech, kdy naše generace nastupovala svoji 
životní i pedagogickou dráhu, a jak se nám to dařilo či nedařilo. 
A začnu nejlépe u sebe. Když jsem dostal dekret o tom, že mám 
nastoupit na zdejší školu, měl jsem právě po vojně a krátké 
praxi na hradeckém okrese, odkud pocházím. Byl jsem ještě 
čerstvým absolventem pedagogické fakulty, a proto nabit vědo-
mostmi a dovednostmi, které na nás profesoři u zkoušek  tvrdě 
požadovali. Protože jsem se svědomitě připravoval, měl jsem 
všechny ty věci stále v paměti a naivně jsem se domníval, že 
vše, co umím a vím já, to musím naučit i své žáky. Och, jak 
bláhová to byla představa! To jsem pochopil záhy, neboť   jsem 
narazil na tvrdou skutečnost, jakou představovala sociální 
skladba zdejšího žactva. 
Tady je třeba zdůraznit, že úroveň  a stupeň připravenosti žáků 
v té době byly co nejrůznější a hlavně spíše podprůměrné ve 
srovnání s okolními školami. Do značné míry na to měla vliv 
okolnost, že hlavní dva zdroje zaměstnání v obci byly státní 
statek a, jak se říkávalo – „dráha“ – čili zaměstnanci okolních 
stanic ČSD a ostatní personál potřebný pro provoz tratí. Drobné 
místní provozovny a komunální služby tento stav podstatně 
neovlivnily. Čili - největší a dominantní zaměstnavatel zdejšího 
kraje byl, jak již bylo řečeno, státní statek. 
Všichni jsme věděli, že potíže při zajišťování výroby vedly k 
tomu, že statek nakonec zaměstnal kde koho, a dokonce dová-
žel své zaměstnance až ze Slovenska. Vzdělanostní úroveň 
těchto rodin včetně dětí byla všelijaká a péče o prospěch a cho-
vání dětí byla dost problematická. To se od té doby neuvěřitel-
ně zlepšilo. Na tom bezpochyby má zásluhu několik generací 
učitelů, kteří prošli zdejší školou, a tvrdím, že obec – město jim 
dosud dluží uznání a dík za tuto sysifovskou práci. Ještě štěstí, 
že naprostá většina z nich to dělala bez ohledu na plat či jiné 
hmotné podmínky. A ti, kteří nikoli, ti odtud dříve či později 
beze slávy odcházeli. 
Pravda, byly tu i výjimky. Ba někdy i dost výrazné, o těch se 
také zmíním později. Ale přece jenom nejvýraznější dva přípa-
dy byly dvě dívky z osmého ročníku v tom roce, kdy jsem na-
stupoval pln nezdolatelné energie ke svému poslání. Kdybych 
byl tehdy tušil, že nic tak skvělého už nezažiji, byl bych si  toho 
jinak vážil a jistě i jim bych to dal více najevo. Dobrá -    už vás 
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nebudu více napínat a sdělím vám, o koho jde. Byly to  Drahu-
še Středová, zvaná všeobecně Dajda a neméně skvělá Jana 
Klímová, skvělého truhláře Klímy dcera. 
Já jsem je učil především cizí jazyk – na tělesnou výchovu, 
která byla druhým předmětem mé aprobační skupiny, je už 
tehdy měla kolegyně Jaroslava Moravcová, s níž jsme na této 
škole začínali. A jak jsem už prve naznačil, byl jsem odhodlán 
předat jim vše, co jsem za svých studií nabyl. A, věřte, nebylo 
toho málo!  Leč brzy bylo třeba zatáhnout za záchrannou brz-
du. 
Nejen slabší žáci, ale i žáci průměrní a lehce nadprůměrní za-
čali brzy ztrácet dech. Když jsem to v polovině listopadu zjis-
til, musel jsem chtě-nechtě šlápnout na brzdu a výrazně snížit 
požadavky na úroveň znalostí. Ne tak u zmiňovaných dvou 
děvčat! Ta projevila obdivuhodnou schopnost a zvládala vše, 
co jsem jim uložil, s perfektní suverenitou. A takovým způso-
bem mi přidělávala radost po celý školní rok. Však jsem jejich 
vzorné sešity choval dlouho mezi svými pedagogickými pokla-
dy. A možná tam stále ještě spočívají i po těch šedesáti letech, 
která už od té doby uplynula. 
Myslím, že se mohu ještě trochu pochválit, když prozradím, že 
po absolvování deváté třídy nastoupila obě děvčata studium na 
Gymnáziu v Broumově, kde k naší velké radosti prospívala 
neméně dobře, jako na naší škole. Broumovská škola měla 
tehdy vynikající pověst. To se vědělo všeobecně a mezi  
pedagogickou veřejností zvláště.                                                                                                      
Jen pro ilustraci: když se konaly přijímací zkoušky na vysoké 
školy, stačilo jen říci, že dotyčný je z broumovského gymnázia  
a byl přijat takřka beze zkoušky. Takový zvuk tehdy gymnázi-
um mělo. Pravdou však je, že na druhou stranu, kdo nebyl vy-
loženě studijní typ, měl se zvládnutím broumovských požadav-
ků velké potíže a zpravidla brzy studium skončil. 
Nuže, a za této situace naše dvě studentky prospívaly vynikají-
cím způsobem, což jsme se pravidelně dozvídali při všech  
klasifikačních obdobích. Na původní základní školy byly totiž  
rozesílány kompletní výsledky jejich studia, takže jsme měli 
informace z první ruky. A ty byly vynikající! 
Však se také ukázalo, že jejich jazykové základy ze základní 
školy byly tak dobré, že se projevily i ve studiu dalších cizích 
jazyků, tj. angličtiny a francouzštiny, které, ale to už hodně 
předbíhám, jim pomohly při seznámení s chlapci ze zahraničí, 
což skončilo obvyklým způsobem – svatbou s nimi. Takže 
milá děvčata, pokud ještě žijí, vychovávají svá vnoučata -   
jedna v Kanadě a druhá kdesi ve Francii. 
Opět nutno říci, že nebyla jediná  na této škole. Bylo dost dal-
ších stejně dobrých, ale tyhle dvě dívky byly první v řadě a 
tedy „nejlepší“ !!! 
Víte, ono vzpomínat na své žáky je pro učitele vždycky nejed-
noznačné a moc a moc těžké. Kdo vlastně byl v životě opravdu 
úspěšný a nakolik se to dá srovnávat?  
Teď se obávám, že po přečtení tohoto pokračování mých vzpo-
mínek mi přijde jeden občan Lachova asi vynadat, že jeho pří-
klad zde uvádím bez jeho souhlasu, nebo aspoň vědomí. 
Omluvou mi budiž, že se nechystám ho zde hanět, nýbrž právě 
naopak. Ve škole Standa prospíval taktak, v každé pedagogic-
ké radě se řešilo, zda ho pustit do dalšího ročníku, ale nikdo z 
nás  snad kromě učitele fyziky nevěděl, že mu to fantasticky 
myslí v několika oborech technických a že je neuvěřitelně ši-
kovný především manuálně. To dokázal v závěru svého studia, 
kdy jsme se náhodně dozvěděli, že on, žák deváté třídy dal 
dohromady vlastnoručně magnetofon, a to v době, kdy místní 
specialista na opravu radiopřijímačů a prvních televizorů Josef 
Kamarýt by s tím měl asi plné ruce práce i kdyby měl k dispo-
zici sebelepší plánky a  návody. 
Alespoň teď vidíte, jak složité je hodnotit lidi, a to i lidi nedo-
spělé – tedy žáky škol a školek. Ano, i tam je třeba hodnotit a 
zkoušet zlepšovat svou práci. A na těch malých, našich dětech, 
vnoučatech i pravnoučatech, je to hned znát, zda je vede 
schopná a svědomitá učitelka nebo nikoli. Musím říci, že ve 
své dlouhé a rozmanité praxi ve školství (měl jsem i jistou 
praxi práce v cihelně a jako vesnický kluk i v zemědělství) 
jsem měl to velké štěstí, že jsem prošel vyučovací praxí na 

všech stupních škol základních, na některých středních i na   
mateřských školách – zde však spíše jen teoreticky. To mi dá-
vá právo vyslovit následující soud: Jakkoli je jejich práce ve-
řejností shledávána jako méně významná, lehčí či nenáročnější     
než na ostatních stupních škol, prohlašuji zde, že není svědo-
mitějších učitelek, než jsou mateřinky, jak jim důvěrně říkáme,  
čili učitelky mateřských škol !!! Nebojte se, vím, o čem hovo-
řím. Nechci zdržovat dlouhou aktualizací, ale jistě čtete nějaké 
ty noviny či časopisy, alespoň zábavné, a tak už jistě víte jaké 
jsou výsledky žáků při zápisu do prvních ročníků. A to přede-
vším z těch nejzákladnějších dovedností a návyků, se kterými 
měla děcka přijít do mateřské školy už z rodiny. Pravda, jsou 
na to odborné expertízy, že důvodem je vysoká zaměstnanost 
žen, proti které se vzdula taková vlna odporu v průběhu deva-
desátých let, kdy se rušily dobře vybavené školky, protože 
údajně mateřské školství bylo za socializmu pře-dimenzováno. 
Aha! Tak co tomu říkáte dnes ? Takoví vynikající politikové – 
stratégové nás už několik desetiletí vedou, řídí a spravují čili 
vládnou nám !? 
Teď po letech zkušeností vykoupených stovkami pokusů 
úspěšných i neúspěšných mohu směle říci jediné: nebyla to 
marná snaha. Je pravda – větší část své energie i času jsem 
věnoval spíše té z mých aprobací, která souvisela s pohybem, 
radostí, tělesnou námahou  či sportovním výkonem, zkrátka se 
sportem a tělesnou výchovou,  ale časem mi došlo, že to    není  
to jediné, čemu bych měl věnovat převážnou část svého úsilí a 
že bych měl více pozornosti věnovat i svému jazykovému 
vzdělávání i příslušné výchovné činnosti.  
Úplně původně jsem chtěl studovat aprobační skupinu tělesná 
výchova a matematika. Matiku jsem miloval – no miloval – 
prostě měl jsem ji rád od té doby, co nám pan učitel Šimon 
vysvětlil některé principy matematiky a já jsem je tehdy po-
chopil. Současně s tím jsem pochopil i to, že matematika je 
systém myšlení, ze kterého nesmí vypadnout jediný stavební 
kámen, jinak se celá stavba zhroutí a není k ničemu. Proto 
jsem od sedmé třídy nedal pokoj, dokud jsem danému tématu 
nepřišel na kloub. To se týká i oboru, na který si mnozí mate-
matiku redukují, tj. nejrůznějších vzorců a vzorečků. Pravda, 
ony jsou důležité, ale důležitější je proniknout do vztahů, které 
představují, neboť ony jsou tou konstantou, která platí vždy a 
všude – po celém vesmíru, a když jí rozumíte, rozumíte prak-
ticky všemu. Promiňte, teď to vypadá, jako bych sežral veške-
rou moudrost světa, ale je to jednoduché jako facka v poledne. 
A „ Pan Učitel“ .Šimon to uměl vysvětlit tak dobře, a ti, kteří 
chtěli, tomu i porozuměli. Ani nevíte, jaká to byla radost po-
tom v osmé třídě, když jsme se připravovali dvakrát týdně po 
vyučování na přijímací zkoušky, kdy jsme řešili už i obtížnější 
rovnice, když výsledek „klapnul“ a my jsme si znova a znova 
uvědomovali, že to tak musí být, neboť chrám matematiky 
stojí na žulových sloupech nezvratných zákonitostí, a když vy 
je znáte, tak máte vyhráno. 
Teď poněkud odbočím, abych projevil naopak trochu nespoko-
jenosti s tím, že se vůbec začala diskuze o tom, zda maturitní 
zkoušky konat včetně matematiky nebo bez ní. Ta věc je jasná 
jako druhá facka v poledne (ale to tady už taky bylo, 
že…?).Chceme-li přece naše školství pozvednout  z průměru a 
připravovat opravdu kvalitní odborníky pro jedenadvacáté 
století, jak rádi zdůrazňují politici všech stran a odrůd, nemů-
žeme je zbavit toho nejužitečnějšího nástroje, jakým je mate-
matika a na ní navazující vědní obory. A kdo to nechápe, ale-
spoň tak, jak to chápu i já, obyčejný tělocvikář, neměl by ve 
školství zabírat místo schopnějším. A to je důvod, proč jsem 
proti všem tendencím vedoucím ke snižování požadavků na 
maturitní zkoušky několikrát vystoupil, žel jen ve společnosti 
svých kolegů vrstevníků, kde mám ještě možnost vyjadřovat 
své názory na vývoj školství. Bohužel, s tímtéž výsledkem, tj. 
nulovým. Neboť kdo by poslouchal rady starců, že? Pokud to 
dopadne tak, jak to teď vypadá, bude to věčná škoda a brzy se 
to projeví i v praxi! Žel, právě na našich dětech – na tom nej-
cennějším, co v životě má cenu. 
A proto: zkuste alespoň někdy naslouchat i radám starců ! 

                                                                    Mgr. Josef Vávra 



Stále hledáte přehledné informace 

ohledně dění ve městě? Z tohoto 

důvodu vám nyní nabízíme zdarma 

ke stažení novou aplikaci „V OB-

RAZE“. Po více jak půlročním tes-

tování jsme se rozhodli aplikaci po-

řídit nastálo. Aplikace automaticky 

načítá data z našich webových stránek, například aktuality, 

záznamy z úřední desky, pozvánky na akce nebo fotky 

z fotogalerií. Aplikaci „V OBRAZE“ v ČR používá více než 

800 obcí a měst. Plusem této aplikace je i to, že nesbírá žádná 

osobní data z vašeho telefonu. Aplikaci stahujte zdarma na 

Google Play a AppStore. Více informací najdete i na webo-

vých stránkách města:https://www.teplicenadmetuji.cz/mesto/

mobilni-aplikace-v-obraze/ 

Na 3. benefičním koncertu v Kostele Nejsvětější Trojice ve 
Zdoňově dne 26. 9. 2021 bylo díky Vám vybráno 8 910 Kč!  
Děkujeme vystupujícím Michalu a Vojtovi Špejrovým, byli 
jste skvělí. Také velké díky sboru Na poslední chvíli a pře-
devším děkujeme vám, hostům, kteří jste nás přišli podpo-
řit! Vážíme si Vaší pomoci! Děkujeme! 
 

Spolek Trinitas byl založen 
především za účelem zá-
chrany Kostela Nejsvětější 
Trojice ve Zdoňově. 
V rámci záchrany  
pořádá benefiční koncerty 
s dobrovolným vstupným, 
které je použito na projek-
tovou dokumentaci střechy 
kostela.  
Vzhledem k tomu, že 
Agentura pro rozvoj Brou-
movska ve spolupráci 
s městem Broumov vypsa-
la výzvu k podávání žádos-
tí o grant, které se jako 
spolek budeme účastnit, 
chtěli bychom Vás poprosit 

o podporu v těchto projektech, na jejichž výsledku se můžete 
podílet právě i Vy, a to formou veřejného hlasování prostřed-
nictvím internetových stránek, které bude probíhat od 17. lis-
topadu do 30. listopadu 2021. Prosíme, podpořte naše projek-
ty, pokud se dostanou do užšího výběru!  
 

Pro další informace  
https://www.aprb.cz/mame-radi-broumovsko  
Facebook- Kostel Nejsvětější Trojice ve Zdoňově- Spolek Tri-
nitas 
 

1. projekt- Záchrana Kostela Nejsvětější Trojice ve Zdoňo-
vě- cílem projektu je získat finanční prostředky na část projek-
tové dokumentace střechy kostela. Nenechme nejstarší kostel 
na Broumovsku v havarijním stavu a zachraňme společně tuto 
cennou památku dalším generacím!  
 

2. projekt- Rozkvetlý Zdoňov- Spolek Trinitas ve spolupráci 
s obcí Teplice nad Metují, spolkem B.U.K. Zdoňov a Sborem 
dobrovolných hasičů ve Zdoňově zasadí na význačných mís-
tech vesnice kvetoucí trvalé keře a trvalé květiny. Nebude za-
pomenuto také na hřbitov u Kostela Nejsvětější Trojice ve 
Zdoňově. Dejme těmto neobyčejným místům zase krásu…. 
Děkujeme Vám!!!!  

Denisa Pavlová, za spolek Trinitas  

 

Vincenc Vingler. ZOO v Náchodě 
Výstava je soustředěna převážně na sochařovo kresebné dílo, 
které není tak známé. V jeho kresbách zvířat, často s lidským 
výrazem, který je tak typický i pro jeho plastiky a sochy, se 
setkáváme s barvitým světem veselých i smutných zvířecích 
charakterů, které doplňuje svébytná skupina kreseb s fantask-
ními, surrealistickými motivy „pazvířat“. Kresby doplňuje 
Vinglerova komornější sochařská tvorba, zastoupena je také 
autorova grafika a práce pro knihu.  
Výstava potrvá do 7. 11. 
 
Veronika Psotková – Esence 
Veronika Psotková je sochařka, absolventka ateliéru Sochař-
ství I na Fakultě výtvarných umění VUT v Brně (2009). Věnu-
je se genderovým tématům ženství a mateřství. Její tvorba je 
založena na principech realistického figurálního sochařství a je 
pro ni charakteristické vyjádření radosti z pohybu. Drátěné 
plastiky autorka vnímá jako transparentní sochařské kresby, 
které citlivě reagují na změnu světelných podmínek.  
Výstava potrvá do 7. 11. 
 
Domov můj. Umělci-emigranti z území bývalého Ruského 
impéria v Československu  
Výstava představí výběr toho nejlepšího z tvorby umělců, kteří 
se jako mladí lidé po ruské revoluci a občanské válce ocitli na 
území Československého státu. Většina z nich zde ve 20. le-
tech 20. století nebo i o něco později studovala, a pak se natr-
valo usadila. Jejich dílo se tak stalo součástí československého 
umění 20. století. Výstava má konkrétní cíl – poprvé představit 
divákovi tvorbu lidí, zasažených válkou, často zraněných, kteří 
si museli najít domov jinde, než se narodili, a to často za velmi 
dramatických okolností. Právě proto téma domova má v jejich 
dílech zvláštní a zásadní postavení.  
Výstava potrvá do 7. 11.  
 
Náchodský výtvarný podzim 
38. ročník přehlídky umění regionu 
(20. 11. 2021 – 9. 1. 2022) 
Tradiční rozsáhlá a oblíbená přehlídka regionální tvorby 
(malba, kresba, grafika, fotografie, koláž, plastika). 
Vernisáž v pátek 19. listopadu v 17 hodin. 
 
Galerie vyhlašuje 13. ročník výtvarné soutěže pro občany 
Náchodska.  
Téma: Malé věci, velké věci 
Odevzdávání prací: 23. 11. – 12. 12. 2021 
Oficiální vyhlášení výsledků soutěže, včetně předání cen, pro-
běhne v rámci vernisáže výstavy vybraných soutěžních prací 
dne 21. 1. 2022.  
 

Podrobné informace naleznete na www.gvun.cz,  
https://www.facebook.com/galerienachod/  
 

Více na www.gvun.cz a facebook.com/galerienachod 
 

Zámecká jízdárna, Náchod, Smiřických 272,  
tel. 491 423 245, 491 427 321.  
Otevřeno v termínu konání výstav denně kromě pondělí  
od 9 do 17 hodin. 
 
 
 

TEPLICKÉ OZVĚNY * periodický tisk územního samosprávného 
celku, vydává Město Teplice nad Metují nákladem 600 výtisků. Vy-
chází jako měsíčník, redakční uzávěrka je 15. každého měsíce. Regis-
trační číslo MK ČR E 11959. Odpovědná redaktorka Marie Jirmanno-
vá. Za obsah článků odpovídají autoři. Nevyžádané rukopisy a foto-
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https://www.teplicenadmetuji.cz/mesto/mobilni-aplikace-v-obraze/
https://www.teplicenadmetuji.cz/mesto/mobilni-aplikace-v-obraze/
https://www.aprb.cz/mame-radi-broumovsko
http://www.gvun.cz


20 let pomoci dětem oslaví Webrovkafest na Klučance  
britským blues. 

 

Přestože se loňský charitativní festival na podporu dětí 
z dětských domovů Webrovkafest na Klučance neuskutečnil (i 
když byl do puntíku připravený), podařilo se členům spolku 
Trutnovská alternativní scéna domluvit se sponzory a předat 
Institutu zážitkové pedagogiky částku 45 000 Kč. Za tyto pení-
ze si děti na Klučance užívaly téměř celé prázdniny, čímž bylo 
naplněno poslání akce jako takové. Měli bychom tedy tento 
neproběhlý 19. ročník uznat a letos, kdy už je zase možné se 
kulturně sdružovat, oslavit báječných 20 let Webrovkafestu.     
 

Společné veselí vypukne v sobotu 13. listopadu ve 14.30. Úde-
rem třetí hodiny odpolední zahájí program Ďyvadlo Neklid 
svou adaptací hry Václava Havla Audience. Prostředí sklepní 
scény je pro toto představení jako dělané a atmosféru hry bez-
pochyby znásobí. Ve čtyři hodiny se rozezní první tóny na 
hlavní scéně a vystoupí zde například kapely Pepa Lábus a 
SPOL. nebo liberecké partičky Sprostá a ubohá a Scalp. Skvě-
lé bude jistě i vystoupení legendárních HC-Crosowerových 
NAŠROT a třešničkou na narozeninovém dortu bude bezpo-
chyby britská bluesová kapela Pat Fulgoni & BluesExperience.  
Ve sklepě se můžete mimo jiné těšit na písničkářského barda 
Jakuba Nohu a hudebníka, skladatele, básníka a výtvarníka 
Jakuba Cermaque. 
  

Novým zpestřením festivalu bude netradiční dražba obrazů, 
fotografií a dalších výrobků v naší „Pub & Art Galerii“ tvořené 
s láskou fanoušky této kulturní akce.  
 

České dráhy v době konání festivalu opět zprovozní vlakovou 
zastávku Dědov a domů vás odveze přistavený autobus. Jízdní 
řády a trasy autobusu naleznete na našem webu. 
 

Moc se na vás po roční pauze těšíme a věříme, že si spolu 20. 
ročník náležitě užijeme. Vždyť 20 let, to je jedna generace a ti, 
kdož v raných začátcích na chatě Webrovka zkoušeli své první 
krůčky, dnes budou tančit mezi námi. 
www. webrovkafest.com  
                                               Trutnovská alternativní scéna z.s. 



 

 

 

 



    


